
探索汉语教学方法的新思路

论汉语作为第二语言教学新理念的十大元素
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［摘 要］ 为加快汉语走向世界，突破 “ 三教“ 瓶颈，海内外汉语教学工作者都十分重视 对

汉语教学方法和教学模式的研究。 好的教学模式的产生，需要认真总结半个多世纪以来我们自
己的对外汉语教学的经验，并充分借鉴海外第二语言教学特别是英语教学的新理论、新方法；既
要重视汉语教学特殊规律的研究，又要把握世界第二语言教学的普遍规律 和发展趋势。 本文谈
到当前对语言教学影响较大的西方“社会建构主义“理论和“ 后教学法“理论，受其启发，提出汉

语教学新理念的十大元素，作为探索教学模式的参考；同时提出新形势下课堂教学的八条原则，
作为具体操作的依据。
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[Abstract] To speed up the learning of Chinese language in the world, breaking through 

the "teacher, teaching methods, teaching materials" bottleneck, Chinese language teachers at 

home and abroad are attaching great importance to the study of models and methods of Chinese

language teaching. The formation of a good teaching model needs a sincere summary of the past 

fifty years of our own experience in teaching Chinese as a foreign language, and fully draws on the 

overseas experience of teaching second languages, particularly new theories and methods for 

teaching English as a second language; it is necessary to pay great attention to the study of

specific rules in teaching Chinese as a foreign language, as well as to keep up with the trend of the 

world second language teaching. This article discusses the current major impact of the Western 

theory of "Social Constructivism" and the "Post-method Era" theory on language education, and 

under its inspiration, put forward ten major elements of new conce12ts for teaching Chinese 

language, as a reference to exploring new teaching models; the article also covers eight principles 

for teaching in the classroom, as the basis for specific operations. 
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汉语加快走向世界的瓶颈是我们缺乏好的教师、教材和教学方法；而这
“

三教
”

问题的核

心又是对教学理论和教学法的研究不足。 有了先进的教学理论和科学、高效的教学法，才能

编出优秀的语言教材来；而掌握先进教学理论和科学、高效的教学法，又是一个成功的对外

汉语教师必须具备的条件。 可以说教学理论和教学法的研究是当前发展国际汉语教育事业
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